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ELNÖKSÉGI BESZÁMOLÓ (2022. január - december)  
 
 
Tisztelt Kollégák, kedves Hölgyek és Urak! 
 
Ismét eltelt egy év, és ezzel lezárult a 2019-23-as elnökségi ciklus a Területi Kamara életében. Talán 
elhagyjuk már a Covid okozta traumát, ugyanakkor mindannyiunk életét megnehezíti a korántsem rózsás 
gazdasági helyzet, éppen ezért óvatos várakozással tekintünk a jövő elé, bízva abban, hogy észhez tér 
a világ, vége lesz az őrületnek a keleti határainkon túl, és helyre billen a rend a makro- és mikrogazda-
ságban egyaránt. Túléltük a tatárokat, a törököket, egy csomó világégést, és az ÉTDR bevezetése sem 

kényszerített térdre bennünket, így talán van remény a túlélésre       

 
Az elnökségi beszámoló a 2022. január-december közti időszakra vonatkozik. 
 
Adatok a tagságról:  
 

 2021. 2022. 

Taglétszám: 386 fő 387 fő 

Jelenleg szüneteltet: 76 fő 80 fő 

Egyéb névjegyzékben (műszaki el-
lenőr, műszaki vezető): 

118 fő 109 fő 

Tagságunk sorába felvételt nyert: 13 fő 16 fő 

Kizárás alatt: 0 fő 0 fő 

Kilépett-elköltözött: 6 fő 10 fő 

Tagságunkból elhunyt kollégák:   Liszt Ferenc 

 
Fenti adatokból kitűnik, hogy a taglétszámunk érdemben nem változott. 
 
Kamaránkat érintő helyi ügyek, elnökségi munka: 
Az elmúlt év helyi feladatai a korábbi évekhez hasonlóak voltak. A kamara elnöksége, bizottságai végez-
ték a munkájukat, a határozatképesség minden esetben biztosított volt. Az elnökség általában havi rend-
szerességgel ülésezik, az elnökségi ülések között pedig email-en keresztül tartja a kapcsolatot, és hoz 
olyan döntéseket, amelyek ilyen módon meghozhatóak.  
 
A mindennapi feladatok a rendezvények szervezésére, támogatására, az esetlegesen érkező Önkor-
mányzati és egyéb szervezetek megkereséseire történő reakciókra, tagfelvételi ügyekre, a MÉK-kel tör-
ténő kapcsolattartásra, véleményformálásra terjednek ki. 
 

mailto:titkarsag@gyms.epiteszkamara.hu
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Az életünket alapvetően befolyásoló döntések, jogszabályváltozások jellemzően országos szinten történ-
nek, így az elnökségi munka nagy részét is az ezzel kapcsolatos véleményalkotás, javaslattétel, állás-
pontunk képviselete jellemezte. 
Ennek egyik fóruma a beérkező javaslatok, kérdések elnökségen belüli tárgyalása és megválaszolása 
volt, a másik legalább ilyen jelentős fórum a Területi Elnökök Tanácsa, azaz a TET volt. 
 
Területi Kamaránk képviselete a MÉK választott tisztségviselői között számottevő, hiszen a MÉK egyik 
alelnöke Tutervai Mátyás, a Felügyelő Bizottság tagja pedig Körmendy János.  
 
Fontos hangsúlyozni, hogy a Területi Kamara és a MÉK munkáját nem lehet megítélni a munkánkat 
érintő, megjelenő jogszabályok/jogszabályváltozások mennyiségével és azok minőségével. 
A MÉK minden szinten igyekezett minden tőle telhetőt megtenni annak érdekében, hogy érthető, hasz-
nálható, az érintettek és az épített környezet érdekeit szolgáló jogszabályi környezet jöjjön létre. Ugyan-
akkor, mint az élet egyéb területein is érzékelhető, ezt a szándékot sok esetben felülírja a politikai akarat, 
az az erő, amit nem minden esetben a szakmai érvek irányítanak, vagy befolyásolnak. 
A közvélemény általában csak a végeredményt ismerheti meg és érthetően az alapján ítél. Az előkészítő 
fázisok a jogalkotás szabályai szerint nem publikusak, így nem látható, hogy milyen szakmai lehetetlen-
ségekből születik egy-egy jogszabály, hogy mikor és hogyan kapunk meg egy tervezetet véleménye-
zésre, és mi az, amit sikerül, vagy nem sikerül elérnie a MÉK-nek, hogy valamennyire használhatóvá 
tegye az adott jogszabályt. Ez változó mértékben sikerült az elmúlt időszakban, és ennek okán érezhető, 
hogy míg egy viszonylag használható jogszabály módosításnál a tagság egyszerűen konstatálja a hely-
zetet, addig egy jogalkotási agyrémnél egyből a Kamara véréért kiált, függetlenül attól, hogy tudja-e, hogy 
a Kamara a tagok érdekeiért kiállt-e, és múlt-e rajta a legcsekélyebb mértékben is az adott jogszabály 
végeredménye. Erről kicsit bővebben még szólunk. 
 
A Területi Kamara kapcsolata kiegyensúlyozott a helyi önkormányzatokkal és egyéb kormányzati szer-
vekkel. Ugyanakkor ezen a téren még van mit fejlődnünk, bár a politikával való kapcsolattartás nem tar-
tozik a könnyen végrehajtható feladatok közé. 
Megfelelő munkakapcsolatot ápolunk a Magyar Mérnök Kamara területi szervezetével.  
 
Az elmúlt évben is a győri szakma kedélyét leginkább az Önkormányzat által elrendelt változtatási tilalom 
borzolta. Már korábban kiderült, hogy ez azzal a szándékkal függött össze, hogy kikényszerítsék az OTÉK 
által előírt parkoló számok növelését. Ezzel kapcsolatban Kamaránk több ízben írásban és élő szóban is 
kifejtette véleményét, aggályait, ebben partner volt az Iparkamara is, az építőipari vállalkozások képvise-
lőjeként. Előrelépés nem nagyon történt, de az mindenesetre reményt keltő, hogy az új főépítész nyitott 
a párbeszédre, az együttműködésre, ameddig a hivatali kötelezettségei ezt megengedik. 
 
Küldöttgyűlés, taggyűlés, Területi Elnökök Tanácsa (TET):    
 
2022. 05. 31-én tartottuk meg a helyi küldöttgyűlésünket, melyen elfogadásra kerültek az előző év beszá-
molói, illetve a 2022. évi költségvetés. 
 
2022. március 31-én került sor a MÉK küldöttgyűlésére a Kopaszi-gáton az Öbölház rendezvényközpont-
ban. A küldöttgyűlésen a küldöttek átvehették a frissen megjelent 2021. évi Építész Évkönyvet, a MÉK 
Elnökségének stratégiai célkitűzései 2021-2025. című anyagot és a kamarai kitűzőt. 
Hajnóczi Péter MÉK elnök megnyitó szavai után a MÉK 25. születésnapja alkalmából Füleky Zsolt építé-
szeti és építésügyi helyettes államtitkár köszöntötte a megjelenteket. 
Ezt követően kerültek átadásra a kamarai érmek. A Kamarai Érem kitüntetés olyan természetes személy-
nek adományozható, aki kiemelkedően sokat tett a Kamara működéséért, fejlődéséért, elismeréséért, a 
kamarai érem adományozásáról a MÉK elnöksége dönt. Kamarai érmet kapott Schwarczuk Ágnes, Eltér 
István, Füleky Zsolt, és Körmendy János. A kitüntetetteknek gratulálunk! 
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A díjátadás követően a megszokott napirendnek megfelelően folytatódott a küldöttgyűlés. A küldöttek 
meghallgatták a MÉK 2021. évi munkájáról szóló tájékoztatást és szavaztak a MÉK Elnökségének 2021. 
évi beszámolójáról, a MÉK 2021. évi gazdálkodásának beszámolójáról, a MÉK Nonprofit Kft 2021. évi 
működéséről és gazdálkodásáról, a MÉK Etikai-Fegyelmi Bizottságának 2021. évi beszámolójáról, a MÉK 
2022. évi költségvetésének módosításáról, valamint ehhez kapcsolódóan arról, hogy a MÉK 3 millió fo-
rintot fordít az ukrajnai válság kapcsán segélyszervezetek támogatására. Az előterjesztéseket a Küldött-
gyűlés közel egyhangúan elfogadta. Utolsó napirendi pontként került tárgyalásra a MÉK Jogosultsági 
Szabályzata, amelynek módosítására a 266/2013. (VII.11.) sz. kormányrendelet módosítása miatt volt 
szükség.  
 
 Kopaszi-gáton tartott 2022. 11. 18-i MÉK Küldöttgyűlésen 200 fő feletti küldött szavazott a korábban a 
területi kamarákkal egyeztettet, a honlapon is elérhető előterjesztésekről. A döntések értelmében: 
- Szakmai továbbképzési szabályzat előterjesztett módosításai 134 igen, 72 nem szavazattal, 15 tartóz-
kodás mellett nem kerültek elfogadására, mivel ahhoz a jelenlévők 2/3-ának támogatására lett volna szük-
ség 
- a küldöttek a költségvetési terv I. változatát 109 igen, 95 nem, szavazattal, 2 tartózkodás mellett fogadták 
el, így a MÉK jövő évi költségvetésének részeként 83.000 Ft-os 2023. évi tagdíjról határoztak 
A 3. napirendi pont keretében a tagdíjjal kapcsolatos vitaindító beszélgetésre került sor. Az itt elhangzott 
irányok, ötletek és javaslatok elemzése, kiértékelése a következő lépés a munkaanyag előkészítéséhez. 
 
2022-ben 4 TET ülésre került sor. 
A Területi Elnökök Tanácsa 2022. 01. 18-án az online térben tartotta ülését, melynek fő témája a A Jo-
gosultsági szabályzat tervezetének és a szakmagyakorlási tevékenységek engedélyezésével kapcsola-
tos változások megbeszélése volt. A jelenlévők egyetértettek abban, hogy mielőbb ki kell dolgozni a ko-
rábban már elviekben támogatott mentor-gyakornoki rendszert. A résztvevők megvitatták a kamarai tagdíj 
automatikus emelésének, és a Területi Kamarák tagdíjemelésének kérdését, figyelembe véve a Kamara 
feladatait, stratégiai céljait. 
 
Dr. Hajnóczi Péter MÉK-elnök 2022. március 8-ára a budapesti Építészek Házába hívta össze a területi 
építész kamarák vezetőit. Az ülés első napirendi pontja a közbeszerzések témája volt, amelyre meghívást 
kapott dr. Kovács László, a Közbeszerzési Hatóság elnöke is, aki elmondta, hogy nyitottak az összes 
szakmai szervezettel való együttműködésre, főként a Magyar Építész Kamarával és a Magyar Mérnöki 
Kamarával. Az ajánlatkérői oldal jelezte feléjük, hogy nagyon sok közbeszerzési eljárás, építési beruhá-
zásra irányuló közbeszerzési eljárás elhúzódik azért, mert a terveknek a minősége vagy a megfelelősége 
nem megfelelő színvonalú, és ez hátráltatja a közbeszerzési eljárásoknak a lefolytatását. Véleménye 
szerint egy nagyon szoros együttműködésre van szükség a Mérnöki Kamara és az Építész Kamara kö-
zött, hogy azonosítani tudják a problémákat, és utána pedig a Közbeszerzési Hatósággal is, hogy be 
tudják csatornázni visszafelé az ajánlatkérők irányába azokat a szakmai megoldási javaslatokat, amelye-
ket a kamarák ki tudnak dolgozni vagy amelyeket mondani tudnak. Várják a kamarák javaslatait. Látják, 
hogy az ajánlatkérőknek oldaláról is vannak problémák a kiírásoknál, a megrendelői igények sem kellő 
időben merülnek fel, sokszor nincs a döntéshozóknak és a megrendelőknek a fejében az, hogy pontosan 
mit is szeretnének. A MÉK ismételten megküldi a hatóságnak a MÉK és az MMK által kidolgozott a Be-
ruházási Folyamatok Rendszerére (BFR), ezen belül a Tervezési Szolgáltatások Rendszerére (TSZR) 
vonatkozó anyagot, melyet a Közbeszerzési Hatóság áttekint, és egyetértése esetén lehetőségeihez mér-
ten támogatni fog. A MÉK vállalta, hogy ugyancsak megküldi a Területi Kamarákkal egyeztetett, a közbe-
szerzés rendszerével kapcsolatos észrevételeit, javaslatait. A jelenlévők megtárgyalták a Jogosultsági 
szabályzat tervezetének és a szakmagyakorlási tevékenységgel kapcsolatos változásokat, illetve a MÉK 
2022. évi költségvetésének módosítását.  
 
2022. június 9-én került sor az Építészek Házában a Területi Elnökök Testületének ülésére dr Hajnóczi 
Péter MÉK elnök meghívására. Az értekezlet elején Tutervai Mátyás MÉK alelnök ismertette a 25 éves a 
Magyar Építész Kamara programsorozat részeként szeptember 9-én megrendezésre kerülő kamarai 
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SzeptemberFeszt napot. Dr Hajnóczi Péter MÉK elnök tájékoztatta a jelenlévőket Lázár János miniszter 
június 8-án a Magyar Építész Kamaránál tett látogatásáról. A TET ülés további napirendjén a MÉK elnök-
sége által összeállított 4 évre szóló elnökségi stratégiai célkitűzés program anyagai szerepeltek. 
 
2022. szeptember 22-én került sor az Építészek Házában a Területi Elnökök Testületének következő 
ülésére. 
A MÉK Elnöksége 2022. november 18-ára tűzte ki a soron következő küldöttgyűlés időpontját. Az erre 
való felkészülést egy nyári ülésen megkezdte a testület, most a már megkezdett témák, illetve új anyagok 
is megvitatásra kerültek. 
Az ülés kezdetén bemutatkozott a Budapesti Építész Kamra elnöksége és új titkára. 
Bachmann Bálint a BIM képzés felsőfokú építész és mérnöki oktatásban történő megjelenéséről és annak 
elmúlt évtizedes fejlődéséről, valamit a szakmérnöki szintű képzés tematikájáról, illetve ennek kamarai 
oktatásban történő megjelenésének lehetőségeiről adott tájékoztatást. 
A MÉK 2023. évi költségvetés tervezetét Szalay Tihamér MÉK alelnök ismertette. Az ülést megelőzően 
megküldött anyagból is nyilvánvalóvá vált, hogy az infláció mértéke a kamara és ezzel együtt a területi 
kamarák működésére is jelentős hatást gyakorol a kiadási oldalon. 
A bemutatott tervezetről minden területi elnök ismertette véleményét és észrevételeit. 
Makovényi Ferenc ismertette a Továbbképzési szabályzat módosításának koncepcióját, amely az elmúlt 
évben beérkezett kérelmek, kérdések, visszajelzések figyelembevételével került meghatározásra. A te-
rületi építész kamarák több javaslattal is éltek az ülésen. Ezek figyelembevételével, beépítésével kerül a 
szabályzat továbbdolgozásra. 
Hajnóczi Péter MÉK elnök az aktualitásokról szóló tájékoztatásában megemlítette, hogy a másnapi, 
szeptember 23-i „SzeptemberFeszt” rendezvényünk vendége lesz Lánszki Regő építészeti államtitkár. A 
„Beruházási folyamatok rendszere” című anyagot, a kiviteli tervekről és a tervellenőrzésről készült előze-
tes koncepciótervezeteket a nyár folyamán eljuttattuk hozzá a „beruházási” törvény koncepciójának ké-
szítéséhez. Az „építési” kerettörvény koncepciójának kialakítása még nem kezdődött el, de hamarosan 
várható. A 266/2013. (VII.11.) Korm. rendelet építész kamarai, működéshez szükséges módosító javas-
latai éppen a napi napon kerülnek egyeztetésre. Ez a „műemlékes” jogosultságokkal, a vizsgával és a 
hatásköri kérdésekkel függenek össze. 
 
Gazdálkodás: 
A megyei kamara gazdasági helyzete stabil, kiegyensúlyozott. A korábbi évek takarékos működése ered-
ményeképpen továbbra is biztosítani tudjuk a vállalt feladatok elvégzéséhez szükséges anyagi forrásokat, 
a tervezett események, rendezvények anyagi kereteit. 
Célunk, hogy ésszerű takarékosság mellett minden, a tagok számára fontos szolgáltatást, minden értel-
mes, értékes rendezvény megrendezését, támogatását biztosítani tudjuk. A korábbi években kapott mi-
nisztériumi támogatás sorsa bizonytalan, ugyanakkor a Magyar Építész Kamara által létrehozott szakmai 
hozzájárulási alap lehetőséget ad arra, hogy megfelelő szakmai programokkal pénzügyi forrásra pályáz-
zunk akár területi kamaraként, akár kamarai tagként. 
 
A Magyar Építész Kamara 2022. novemberi küldöttgyűlése tárgyalta és elfogadta a MÉK 2023. évi költ-
ségvetésének tervezetét és a 2023. évi tagdíját. A tagdíj mértékét előzetesen tárgyalta a Területi Elnökök 
Testülete. 
Mint minden évben, a tagdíj kérdésében a területi kamarák véleménye most sem volt egységes, és nem 
is sikerült egymást teljes mértékben meggyőzni. Hat kamara, jellemzően a nagyobb kamarák, a 2022. évi 
tagdíj megtartása mellett, a többi pedig tagdíjemelés mellett érvelt. Az emelés mellett kardoskodók érthető 
érvei három fő csoportba foglalhatók:  
- biztosítani kell a mindennapos kamarai adminisztrációs munka működéséhez (energia, irodabérlet, do-
logi költségek stb.) szükséges kereteket, ezeknél viszont jelentős emelkedés tapasztalható az elmúlt év-
hez képest;  
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- biztosítani kell a titkárság működését, különös tekintettel arra, hogy a béreket, tiszteletdíjakat, - figye-
lembe véve az embereket érintő rezsiköltségek emelkedése, adózási változások okán, - jelentősen emelni 
kell;  
- megnövekedtek a szakmai feladatok rezsiköltségei (bérleti díjak, nyomtatási és sokszorosítási díja stb.).  
Az országos gazdasági helyzet, - a 2022. év végére már 20 %-ot elérő infláció, - természetesen az eme-
lést ellenző területi kamarákat is érinti, azonban rendelkeznek olyan anyagi tartalékkal, ami a jövő évi 
kritikus helyzetet még kezelni tudja. Ezért nem kívánják még jövőre ennek terhét a tagságra terhelni. 
A fentiek miatt a MÉK Elnöksége és a Területi Elnökök Testülete egyöntetűen úgy döntött, hogy 2023. 
évre a MÉK költségvetését két változatban terjeszti a Küldöttgyűlés elé. 
Mint a honlapon látható anyagból is kiderül, a MÉK költségvetése stabil, továbbra is rendelkezésre áll a 
Szakmai hozzájárulási alap, ezért a MÉK elnöksége nem kívánta befolyásolni a küldötteket.  
Elnökségünk megtárgyalta a költségvetéssel kapcsolatos kérdéseket, és 2023-ra a jelenlegi tagdíj meg-
tartását javasolta. 
A Küldöttgyűlés végül elfogadta a kamarai tagdíj emelését, amely így 2023-ban 83.000.- Ft lesz. 

A MÉK elnöksége az előterjesztett költségvetésnek megfelelően a korábbi tagdíj emelésből a MÉK-hez 
befolyó többletbevétel meghatározó részét egy olyan alap létrehozására fordítja, amely pályázati 
formában lehetőséget biztosít akár kamarai tagok, akár Területi Kamarák számára, szakmai prog-
ramok, szakmai kiadványok finanszírozására. Az alap legfontosabb célja azon kamarák támogatása, 
akik létszámukból adódóan gyengébb költségvetéssel működnek, és nem tudnak megfelelő keretet for-
dítani a szakmai munkájukra, ugyanakkor minden területi kamara számára adott a lehetőség, hogy pá-
lyázatot nyújtson be, vagy támogassa tagjait a pályázatok benyújtásában. 

- 2022-es költségvetési beszámoló:  
 
 - 2022-ben a tervezetthez képest a bevételek nagyjából a tervezettnek megfelelően alakultak, a 
névjegyzéki és eljárási díjakból folyt be kevesebb bevétel. 2022-ben 1 millió forint Miniszterelnökségi 
támogatást kaptunk. 
 - 2022-ben nem volt saját szervezésű kirándulásunk, így elmaradtak az ebből adódó bevételek 
(amelyek egyébként nem befolyásolják a költségvetést, hiszen a kiadási oldalon is megjelennek). 
 - A 2022-re tervezett tematikus kiállítás szervezése áthúzódik a 2023-as évre, illetve a Megye 
Építészeéért díj is 2023-ban kerül kiadásra.  

- Mindezekből adódik, hogy a 2022-es tényleges maradvány jelentősen nagyobb a tervezettnél, 
és ez ad lehetőséget arra, hogy a 2023-as évben is megfelelő összeget tervezhessünk szakmai munkára.  
 
- 2023-as költségvetés tervezet: 
 - A nyitó pénztárkészlet növekedéséből adódóan a 2023-as költségvetés bevételi oldala lénye-
gesen kedvezőbb az előző évinél. 
 - A tagdíjemelés következtében a tagdíj és névjegyzéki díj bevételeink nőnek. 
 - A 2023-as bevételnél 2 millió forintos állami támogatás szerepel, amelynek előkészítése folya-
matban van. 
 - A MÉK-nek átadott tagdíj rész a tagdíjemelés következtében értelemszerűen növekszik. 
 - A bérek közterhekkel növelt összege az inflációt el nem érő módon nő, a dologi kiadások ösz-
szege az inflációnak megfelelően növekszik. A tiszteletdíjak növeli az a tény is, hogy a tisztújítás miatt 
megjelenik a jelölőbizottság és a választáshoz kapcsolódó egyéb feladatok költsége is. 
 - 2023-ban ismételten igyekszünk megfelelő összegeket fordítani a szakmai munkára. Ebben az 
évben a lentebb részletesen ismertetendő kiállítás megszervezése kerül sorra. Továbbra is él a Megye 
Építészetéért Díj és a Diplomadíj kiírása, utóbbinak a költsége szerepel a tervezetben. Ugyancsak sze-
repelnek a szakmai programban a különböző szakmai rendezvények támogatásai, szervezési költségei. 
 - 2023-ban is biztosítjuk tagjaink számára a költségek átvállalása melletti kötelező továbbképzést. 
Összességében elmondható, hogy a likviditásunk megőrzése mellett a többletforrásokat teljes körűen 
szakmai célokra kívánjuk fordítani. 
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Szakmai élet 
 
A 2022-es év több szempontból is különleges volt a Magyar Építész Kamara, az építészek életében.  
 
Idén 25 éves a Magyar Építész Kamara. Az ezzel kapcsolatos programok részeként rendeztük meg a 
SzeptemberFeszt-et 2022. 09. 23-án, amely a szakmai programok mellett kötetlenebb formában nyújtott 
teret azon építészeknek, akik nemcsak a szakmájukban kiválóak, hanem bármely más művészeti ágban 
is.  Ahogy a beharangozó hírekből is kiderült, az egész napos rendezvényen feszes programot terveztünk, 
ahol felváltva szerepeltek a kifejezetten szakmai és a könnyedebb témák. A programra sokan regisztrál-
tak így prognosztizálható volt a telt ház, amely prognózis teljesült is. Az Ötpacsirta utcában a bejárat előtt 
volt megtekinthető az a fotómontázs, amely azokból a képekből készült, amelyeket felhívásunkra a tag-
jaink küldtek magukról, köztük jónéhány megyei építész is.  
A programok betöltötték az épület összes terét. A beszélgetések az udvari Kós teremben zajlottak, melyek 
az udvaron is hallhatóak, illetve a földszinti Ybl teremben lévő kivetítőn is láthatóak voltak. Az Ybl terem-
ben és az előterében a más szerepben is alkotó építész és tájépítész kollégáink kiállítása volt megtekint-
hető, illetve ugyanitt voltak láthatók a MÉK, a Területi Kamarák és a Tagozatok életét bemutató kisfilmek 
is. Az udvar pedig betöltötte az igazi szerepét, közösségi térként adott helyet a vendéglátásnak, a talál-
kozásoknak, sokak szerint olyan nyüzsgő és életteli volt, mint egy olasz családi ebéd...egy nagy családé... 
A Területi Kamaránk életét bemutató összeállítást rövidesen elérhetővé tesszük a digitális felületeinken. 
A visszajelzések alapján tartalmas, sikeres nap volt, méltó megünneplése az építészetnek és az építé-
szeknek. 
 
A másik fontos esemény, hogy újra lett minisztériumunk, amely reményt adott/ad arra, hogy rendeződnek 
közös dolgaink, hogy az építészet, az építészek visszakapják az őket megillető társadalmi elismertséget, 
a gazdasági életben betöltött súlyuknak megfelelő pozíciójukat. 

Az új Építési és Beruházási Minisztérium vezetése (amely azóta Építési és Közlekedési Minisztériummá 
változott) megalakulását követően meglátogatta a Magyar Építész Kamarát. A Lázár János miniszter által 
felvázolt jövő az együttműködés szempontjából bíztatónak tűnt/tűnik. 

Ezt az idilli állapotot árnyalta, hogy a nyár végén megjelent, a tervtanácsok működésére vonatkozó jog-
szabály esetében a Kamara is csak a Magyar Közlönyből értesült a koncepcióról. A jogszabállyal kap-
csolatos aggályainkat jeleztük a jogalkotó felé, ennek kapcsán az Országos Építészeti Tervtanács műkö-
dése némileg finomodott, de továbbra is vet fel még kérdéseket, akár a működést (tervezők meghívása, 
főépítészek bevonása), akár a jogszabály által odavont ügyek elbírálását illetően. Igyekszünk mindent 
megtenni, hogy a jogalkotó által átmenetinek tartott szabályozás javuljon! 

A következő jogalkotási nagy falat a beruházási kerettörvény volt, amelybe erős késéssel vonták be a 
Kamarát. A jogszabály a közpénzekből megvalósuló beruházások feltételeit szabályozza, vannak benne 
előremutató törekvések is, mint például a koncepciótervek kötelező tervpályáztatása, ugyanakkor vannak 
benne nehezen akceptálható részek is, a koncepciótervek utóéletére vonatkozóan. A jogszabályt még 
nem fogadta el a parlament, így nem tudható, hogy mi lesz a végleges állapota. 

Az előzőnél a mindennapi munkánkat még inkább befolyásoló jogszabály az új építészeti törvény lesz. 
Ennek előkészítése is folyik, itt már a koncepcióalkotás során bevonták mind a Kamarát, mind a MÉSZ-
t, mind pedig az MMA-t. A 3 szervezet egyeztetett, de önálló véleményt fogalmazott meg ebben a fázisban 
a jogszabály felépítését, célját illetően, a MÉK a területi kamarák bevonásával részletes javaslatot adott 
a jogalkotónak. A részletek tárgyalása ezután következik, amelyekről a későbbiekben beszámolunk. 

A MÉK-ben a napi kötelező feladatokon túl jelenleg folyik az etikai és fegyelmi bizottságok munkáját ösz-
szehangoló, részben összevonó javaslatok kidolgozása, az egységes építészeti-építésügyi fogalomtár 
előkészítése, valamint a BIM-mel kapcsolatos tájékoztató előadások, továbbképzések szervezése. 
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A Kamarai Közlöny immár 3 éve jelenik meg új felépítésben és tartalommal.  A közlöny igyekszik a kiadás 
gyakoriságához mérten naprakészen tájékoztatni a kamarai tagokat minden, az építészeket, az építésze-
tet érintő eseményről. A közlönyben az egyes számok fókusztémáján, valamint a MÉK aktuális hírein túl 
a területi kamarák aktivitásának függvényében számolunk be a területek rendezvényeiről, programjairól. 
Többször hangzik el a kérdés, a kritika, hogy indokolt-e a 21. században egy ilyen típusú nyomtatott 
média kiadása, miért nem költözünk teljes mértékben az online térbe (a közlöny most is elérhető online 
formában is). Ennek egyenlőre több oka van. Az egyik, hogy sok kolléga kifejezetten értékeli, hogy kéz-
zelfogható lapból informálódhat, a másik, hogy látva a hírlevél iránti érdeklődést, illetve aktivitást, egy 
tisztán online lap legalább 1/3-dal kevesebb kollégához jutna el, a harmadik pedig, hogy a hirdetők szá-
mára is sokkal vonzóbb a jelenlegi forma. Mindezeket figyelembe véve továbbra is folyamatosan elemez-
zük a kérdést, és indokolt esetben változtatni fogunk a mai rendszeren. 
 
2021-ben megjelent a Magyar Építészet 10-20 című, a magyar kortárs építészetet bemutató kiadvány.  
A Magyar Építész Kamara elnöksége egyéves előkészítő és szerkesztő munka során közel 500 oldalas 
kiadványba rendezte a kortárs magyar építészet elmúlt 11 évében megvalósult, példaértékű alkotásokat, 
amelyek méltán öregbítik hazánk elismertségét. A nyomtatott kiadvány a FUGA-ban és a MÉK titkárságán 
vásárolható meg. Bár a karácsonyi ajándékokon vélhetően mindenki túl van már, de mindenkit buzdítunk, 
aki még nem vette meg a könyvet, hogy tegye meg, érdemes! 
A MÉK tervei között szerepel, hogy feldolgozza a 2000-2010 közötti időszakát is, egy hasonló kiadvány 
keretében. 
 
Felelősségbiztosítás: 
A MÉK honlapján elérhető egy olyan szolgáltatás, amelynek igénybevétele esetén a kamarai tagok álta-
lános és az egyszerű bejelentésekre vonatkozó felelősségbiztosítást tudnak kötni, egy a kamarai tagok-
nak nyújtott speciálisan kedvező feltételekkel. A szolgáltatás lehetőséget biztosít mind az új biztosítások 
megkötésére, mind pedig a meglévő biztosítások módosítására, mindazzal az ingyenes tanácsadással 
együtt, amivel minden érintett meg tudja ítélni, hogy számára mi a legkedvezőbb konstrukció, meglévő 
biztosítás esetén érdemes-e azt módosítani. Bár az egyszerű bejelentéssel kapcsolatos jogszabály vál-
tozások szűkítették a kötelező felelősségbiztosítások körét, ettől függetlenül minden tagunknak ajánljuk, 
hogy a saját biztonsága érdekében fontolja meg a felelősségbiztosítás megkötését.  
 
Jogszabályváltozások: 
Mint azt már korábban is jeleztük, a jogszabályváltozások gyakorisága, és még inkább Kamarai vélemé-
nyezése erőteljesen csökkent az utóbbi időszakban. A MÉK igyekszik mindent megtenni annak érdeké-
ben, hogy véleményezhesse a bennünket érintő jogszabályváltozásokat, függetlenül attól, hogy a kamarai 
véleményt mennyiben kívánják figyelembe venni. Egy ideális világban nyilván figyelembe veszik... 
 
Cégnyilvántartás, iparkamarai regisztráció: 
A Kamara a kamarai törvénynek megfelelően felállította a cégnyilvántartás informatikai rendszerét, amely 
elég döcögősen indult el. Az utóbbi időszakban tapasztalható, hogy az Építési Hatóságok is ellenőrzik a 
tervező cégek regisztrációjának meglétét, így felhívjuk mindenki figyelmét arra, hogy aki még cégként 
nem regisztrált, az mielőbb tegye meg. 
Az Iparkamarai fronton a helyzet változatlan, csapataink harcban állnak, de az Iparkamara érdekérvénye-
sítő képessége és kapcsolati tőkéje más léptékű, mint a miénk. Elég pontosan jellemzi az ezzel kapcso-
latos helyzetet, hogy a fentiek már 4 éve szerepelnek a beszámolókban, de nincs előrelépés annak elle-
nére sem, hogy az új kormányzati ciklusban megjelenő, bennünket felügyelő államtitkár szóban nyitott 
volt a kérdés felülvizsgálatára. 
 
Tervezési díjszabás: 
Ebben a témában nincs előrelépés, hogy valamilyen rendeleti megerősítést, egységes érvényt kaphasson 
a kamarai díjszabásunknak a MÉK honlapján elérhető segédlete. A korábban említett 1056/2015 számú 
Kormányrendeletben már voltak biztató jelek, de tényleges eredményről még nem tudunk beszámolni. 
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Pillanatnyi információnk szerint a példaképül választott német HOAI is az utolsókat rúgja az Európai Uni-
óban, de mivel ott ennek a nagyon alapos, nagyon kiérlelt díjszabásnak évtizedeken át szövetségi tör-
vényként is megerősített státusa volt, a beérkező információk és tapasztalatok szerint ez a gyakorlatban 
továbbra is általánosan elfogadott díjszámítási kiindulási alap.  
Ezt a hozzáállást tudjuk javasolni a tagjaink számára a MÉK honlapon elérhető díjszabás önkéntes hasz-
nálatát illetően is: erre támaszkodva egy adott tervezési feladat megfelelő osztályba sorolásával, indokolt 
módosító szorzók alkalmazásával hiteles díjkalkulációt adhatunk ki megrendelőink számára, mely alapján 
a végső tervezési díj-megállapodás biztosan kedvezőbb lehet, mint a kamarai segédleti háttér alkalma-
zása nélkül. A díjszámítási segédlet mellé javasoljuk a tervezési szerződés minták alapulvételét, lehetős-
ség szerinti érvényesítését is tagjaink számára.   
 
Szakmafelügyelet, kamarai biztosi hálózat: 
A kamarai stratégia részeként a MÉK igyekszik megújítani, megerősíteni a szakmafelügyeleti munkát. 
Amennyiben a fentebb ismertetett központosított szakmafelügyeleti rendszer megvalósul, úgy annak 
részletei fogják szabályozni a kamarai biztosok munkáját is. 
 
Internet: 
A MÉK honlapja bőséges tartalommal rendelkezésére áll mindenkinek, javasoljuk, hogy minél többet 
használják tagjaink, különös tekintettel a jogszabály figyelő szolgáltatásra. Ebben a folyamatosan változó 
világban ez sajnos elengedhetetlen.  
A MÉK megújult honlap struktúrája elkészült, jelenleg a meglévő tartalom migrálása folyik az új rendszer-
nek megfelelően, és reményeink szerint a nagyon közel jövőben élesítésre kerül az új, felhasználóbará-
tabb honlap. A MÉK Facebook felülete igyekszik betölteni a gyors információátadás funkcióját. Sok eset-
ben élő közvetítésben számoltunk be egyes eseményekről. Sokan fenntartásokkal kezelik a közösségi 
média felületeit, de mindazoknak, akik használják ezeket a felületeket, azt ajánljuk, hogy látogassák a 
MÉK-et itt is, hiszen a másutt is elérhető tartalmakon túl itt olyan anyagok is elérhetőek, amelyek másutt 
nem. 
A helyi honlapunkon megteremtettük annak lehetőségét, hogy mindenki korlátozott terjedelemben bemu-
tatkozhasson, az ezzel kapcsolatos információkat megküldtük tagjainknak. 
Működik a Területi kamara Facebook oldala, ahol gyorsabban, naprakészebben tudjuk az aktuális infor-
mációkat közvetíteni. Jó szívvel ajánljuk minden tagunknak, hogy ott is tájékozódjon a napi ügyekről. 
https://www.facebook.com/Gy%C5%91r-Moson-Sopron-Megyei-%C3%89p%C3%ADt%C3%A9sz-Ka-
mara-761459793985671/?ref=aymt_homepage_panel 
 
MÉK hírlevél: 
A MÉK a GDPR előírások figyelembevételével csak azon tagoknak küld hírlevelet, akik regisztrálták ma-
gukat erre a szolgáltatásra. A tavalyihoz hasonlóan buzdítunk mindenkit, hogy ha még nem regisztrált, 
tegye meg. A hírlevél igyekszik felhívni a figyelmet minden, a honlapon bővebben kifejtett, a szakmát 
érintő tartalomra. 
 
Megyei hírlevél: 
Helyi hírlevelünket, mely az aktuális hírek függvényében alkalmanként kerül összeállításra, email-ben 
küldjük meg tagjainknak. Emellett igyekeztünk és igyekszünk továbbra is minden olyan anyagot soron 
kívül eljuttatni mindenkinek, ami megkönnyítheti az eligazodást akár az ágazatot, akár a kamarát érintő 
jogszabályokban. 
 
Oktatások, választható továbbképzés:  
Megyénk azon 2 megye egyike, amely a kötelező továbbképzést ingyenesen (mintegy a tagdíjért) bizto-
sította tagjainak. 
A továbbképzési rendszer változása, központosítása eredményeképpen ez a költség sajnos növekszik, 
mivel a kötelező továbbképzések árát - ami tartalmazza a MÉK erre költött kiadásait és egyéb költségeit 
- nem mi határozzuk meg.  

https://www.facebook.com/Gy%C5%91r-Moson-Sopron-Megyei-%C3%89p%C3%ADt%C3%A9sz-Kamara-761459793985671/?ref=aymt_homepage_panel
https://www.facebook.com/Gy%C5%91r-Moson-Sopron-Megyei-%C3%89p%C3%ADt%C3%A9sz-Kamara-761459793985671/?ref=aymt_homepage_panel
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Kamaránk az ingyenes kötelező továbbképzést továbbra is biztosítani kívánja a tagdíjhátralékkal nem 
rendelkező tagjainak. Idén 2023. 02. 01-én volt lehetőség Győrben elvégezni a jogi/kötelező tovább-
képzést. 
A választható képzésben szerezhető pontok gyűjtését kirándulások, előadások, kiállítások szervezésével 
igyekszünk elősegíteni. Minden megkeresést, a környéken szervezett program ajánlatot igyekszünk 
közzé tenni, amely a tagok figyelmére igényt tarthat. Jelen helyzetben itt is arra bíztatunk mindenkit, hogy 
kövesse az elektronikus felületeken az online továbbképzési lehetőségeket! Az aktuálisan elérhető prog-
ramokról országos szinten a MÉK honlapján található OTIR rendszer alatt lehet tájékozódni. Mint arról 
talán mindenki értesülhetett, a továbbképzési szabályzat módosítása napirenden van, illetve ehhez kap-
csolódóan változik a továbbképzés függeléke is, amelyből kiderül, hogy milyen szakmai tevékenységért 
jár pont, és ha jár, akkor mennyi. Javasoljuk, hogy ezt is ismerje meg mindenki, aki nemcsak mások által 
szervezett továbbképzéseken szeretné megszerezni a pontjait. 
Ugyancsak felhíjuk mindenki figyelmét arra, hogy a továbbképzési pontjainak alakulását a MÉK honlapján 
a „Tagoknak” fül alatti „Kamarai e-ügyintézés” oldalra történő belépéssel tudja ellenőrizni, és így talán 
elkerülhető, hogy a továbbképzési időszak utolsó napjaiban szembesüljön azzal, hogy ponthiányban 
szenved… 
 
Általunk szervezett, támogatott programok:  
2022-ben talán a korábbiaknál kevesebb programot sikerült szerveznünk, illetve egyes programok meg-
valósulása átcsúszik a következő évre.  

• FFF kiállítás megnyitó az Egyetemen 2022. febr. 08-án 

• Architráv Egyesület (Simon Beatrix) A múlt értékeiben ott a jövőnk! - Szakmai előadássorozat 
(4 alkalom) tervezőknek, kivitelezőknek, műszaki ellenőröknek. 

• A Széchenyi István Egyetem Építészeti és Épületszerkezettani Tanszéke és az Építéstudomá-
nyi Egyesület győri csoportjának szervezésében 2020 februárjában indult előadássorozat foly-
tatódott a 2. évaddal. 

• Építészetgrafikai kiállítás a Torulában 2022.04.23 - 2022.05.13 között. 

• Random Klub: Magyarok tervlapjai Törökországban 2022. 04. 20. Építész Műteremház 

• Kuslits Tibor építész fotóiból kiállítás a MÉK támogatásával 2022.04.26. "Egy elátkozott kor tű-
nékeny árnyai" - a szocreál építészet Győrben címmel 

• A Győri SZC Hild József Építőipari Technikum által szervezett Hild Nap 2022. április 22. 

• SzeptemberFeszt – A Területi Kamara életét bemutató film készítése 

• Makovecz vándoroszlop avatása - a Makovecz Imre tiszteletére életre hívott Oszlop-installációs 
szabadtéri kiállítás 

 
A Győr-Moson-Sopron Megyei Építész Kamara folytatja a megye kiemelkedő 20. századi építészeti örök-
ségének vándorkiállításokon való bemutatását. Ennek keretében a sorozat egyfajta betetőzéseként Hart-
mann Gergellyel és csapatával megszerveztük a Győr-Moson-Sopron Megye Ipari építészete 1925-
1990 kiállítást. Az ipari célú építészeti alkotások országosan is zászlóshajói voltak az ötvenes, hatvanas 
és hetvenes évek hazai építészetének, de ez különösen is elmondható Győrről, amely az ország egyik 
legfontosabb ipari központja volt már ekkoriban is. Ezzel együtt a kiállítás hiánypótló módon tárja fel a 
megye többi városának (Mosonmagyaróvár, Sopron, Kapuvár, Csorna) rejtett 20. századi ipari építészeti 
örökségét. Válogatásunk egyedülálló módon a vidéki mezőgazdasági üzemi épületek kiemelt alkotásait 
is szerepelteti (pl. körmagtár, Sopronhorpács, vagy a már lebontott téti sajtüzem). A korábbi években 
megrendezett tárlatainkhoz hasonló módon a választott épületeket gazdag archív fotó- és tervanyaggal, 
informatív leírásokkal, és külön, a kiállításra készült egyedülálló fotósorozattal mutatjuk be, amelyeket  
ezúttal a gyártelepek egészét átfogóan bemutató drónfotók is kiegészítenek. A kiállítás megfelelő hely 
hiányában eddig csak Budapesten került bemutatásra, de terveink szerint 2023. év elején hazai pályán 
is megismerkedhetünk vele. 
2022-ben a Győr-Moson-Sopron Megyei Építész Kamara meg kívánta rendezni a Megye építészete 
2022 kiállítást az elmúlt évek építészeti alkotásainak bemutatására, népszerűsítésére, valamint szeret-
nénk ismét kiadni a Megye Építészetéért díjat. A bemutatandó épületeket és alkotásokat kamarai tagjaink 
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pályázatai közül szeretnénk kiválasztani, ezért a kiállításon való részvételre és a díjra közös pályázati 
lehetőséget hirdettünk. Az anyagot a mostani taggyűlés keretében mutatjuk be, illetve egy későbbi idő-
pontban ismételten kiállítjuk Győrben. 
A korábbi sikeres kiállításokhoz hasonlóan idén is igyekszünk minél több kortárs építészeti kiállítást el-
hozni a városba.  
Megkezdtük egy kiadandó könyv előkészítését, amely a megye kiemelkedő 20. századi építészeti örök-
ségét bemutató eddigi kiállításaink anyagát tartalmazza majd, reméljük mielőbb produkálni tudjuk az ered-
ményt. 
Az elnökség az elmúlt évben is igyekezett lehetőségeihez mérten minden olyan programot és kezdemé-
nyezést támogatni, mely tagjaink számára hasznosnak ítélhető, és lehetőséget nyújt arra, hogy a nagy-
közönség is minél jobban megismerje az építészettel, épített környezettel, vizuális kultúrával  
kapcsolatos eredményeket, alkotásokat, valamint az alkotói folyamatot támogató és gátló mindennapi 
küzdelmeket. Ennek megfelelően támogattuk a SZE és az ÉTE közös szervezésében zajló előadássoro-
zatot, valamint az Építészinvázió soproni előadásait. Továbbra is támogatjuk az Egyetemi rendezvénye-
ket, különösen az Alkotóhét programját. A támogatások részben anyagi jellegűek voltak, részben pedig 
teret biztosítottunk a rendezvények népszerűsítésére. 
 
2022-ben sikerült egy újabb szakmai kirándulást szerveznünk, ezúttal az Építész Továbbképző Kft bevo-
násával. Az 5 napos Nápolyt, Barit és környékét felfedező úton nagy örömünkre telt ház volt, az út, a 
Továbbképző útjainál már megszokott feszességű volt, bőséges szakmai látnivalóval. A visszajelzések 
alapján azt reméljük, hogy mindenki jól érezte magát, és minden szempontból feltöltődve érkezett haza. 
Ezen a sikeren felbuzdulva idén is tervezünk szakmai kalandozást, az idei célpont Szlovénia majd Cseh-
ország volt, utóbbi meg is valósult, bár a vártnál kisebb létszámmal. Előkészítés alatt áll egy őszi kirán-
dulás Toszkánába, amelyre nagy örömünkre nagyon nagy az érdeklődés. 
 
Korábban több ízben beszámoltunk arról, hogy feltett szándékunk, hogy megmentsük az Ivánka András 
által tervezett Orvosi Klubépületet Győrben, a Kórház területén. A korábbi minisztériumi ígéretek a kor-
mányzati rendszer átalakulásával a ködbe vesztek, ami a saját programunk szempontjából rossz hír, vi-
szont az épület szempontjából bíztató, hogy a terület időközben a Széchenyi Egyetem fennhatósága alá 
került, így most azokon az ajtókon próbálunk kopogtatni, hogy vigyázzanak az értékre, amit megkaptak. 
 
Furcsa év volt, tele nehézségekkel, de mellette reményt keltő, vagy örömteli történésekkel is. Azt kívánjuk 
magunknak, hogy a nehézségektől erősödjünk, a jó dolgokra meg emlékezzünk jó szívvel, és igyekez-
zünk, hogy a 2023. év még több örömet hozzon mindannyiunk számára mind a magán-, mind pedig a 
szakmai életében! 
 
Köszönjük a bizottságoknak, választott tisztségviselőknek, valamint a Titkárságnak a 4 éves munkájukat! 
 
Végezetül az Elnökség és a többi választott tisztségviselő nevében szeretnénk megköszönni a bizalmat, 
hogy 4 évig dolgozhattunk a Kamarában, és az újonnan felálló Elnökségnek és Bizottságoknak sikeres 
munkát kívánunk! 
 
 
Győr, 2023. május  
 
 
Gy-M-S Megyei Építész Kamara Elnöksége és Titkársága 


